



ទស្សនាវដ្តី ផ្សាយដំណឹងខាងសាសនា និងអក្សរសាស្ត្រ

---



ឆ្នាំទី ២៤ ខែមករា លេខ ១

ព.ស. ២៤៧៤ - គ.ស. ១៩៥២

# ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

ព្រះបាទ្យាត់ នូ-ឌឹម វគ្គព្រះពុទ្ធមានបុណ្យ ក្រុងភ្នំពេញ

ទេសនាជាកវិទ្យាយោសនសព្ទនៃប្រទេសកម្ពុជា

កាលពីថ្ងៃ១៥រោច ខែជល្គន ឆ្នាំកុរស័ក

ព.ស.២៤៩០ (៨-៤-៤៨)

ទស្សនាវដ្តីកម្ពុជសុរិយា

ឆ្នាំទី២៤ ខែមករា លេខ១ ព.ស.២៤៩៤ គ.ស.១៩៥២

# ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

ព្រះបាទឡាត់ នូ-ឌីម វត្តព្រះពុទ្ធមានបុណ្យ ក្រុងភ្នំពេញ

ទេសនាដាក់វិទ្យុយោសនសព្វនៃប្រទេសកម្ពុជា

កាលពីថ្ងៃ១៥រោច ខែផល្គុន ឆ្នាំកុរស័ក

ព.ស.២៥៩០ (៨-៤-៤៨)

\*\*\*

នមោ តស្ស ភគវតោ អរហតោ សម្មាសម្ពុទ្ធស្ស

សូមនមស្សការ ចំពោះព្រះដ៏មានបុណ្យ អរហន្តសម្មាសម្ពុទ្ធ

អង្គនោះ (ព្រមទាំងព្រះធម៌និងព្រះអរិយសង្ឃដោយសេចក្តីគោរព)។

វេលានេះ អាត្មាភាពនឹងសូមលើកយកផលប្រយោជន៍នៃ

ពុទ្ធសាសនា មកអធិប្បាយដោយសង្ខេប ដើម្បីឲ្យពួកខេមរាបុត្រ

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

ទាំងអស់ក្នុងកម្ពុជរដ្ឋ គិតជញ្ជីងរំពឹងពិចារណា ក្នុងចិត្តគ្រប់គ្នាឲ្យ  
ឃើញជាក់ច្បាស់ថា ជាសាសនាមានតម្លៃថ្លៃថ្នូរ ក្នុងជួរលោកជន ជួរ  
ធម៌ជន ជាសាសនាប្រដៅមនុស្សឲ្យភ្ញាក់កំណើតឆែតទៅមុខជន ជា  
សាសនាប្រដៅមនុស្សឲ្យចងសាមគ្គីធម៌គ្នា ជាលទ្ធិរួមសម្បាប់កាច់  
ឧបសគ្គណាមួយ ដែលជាគ្រឿងរារាំងក្នុងលោកជន ជាសាសនា  
អាចសង្កត់សង្កិននូវពួកជនដែលពួនតែខ្នង យកសុខផ្ទាល់ខ្លួនតែ  
ម្នាក់ឯង ដូចសេចក្តីដែលនឹងថ្លែងតទៅនេះ។

ក៏ពាក្យថាសាសនានេះ គឺជាបង្កើលឬជាទីពឹងផ្អែកយ៉ាង  
សំខាន់ថ្លៃថ្នូររបស់ពួកជនក្នុងសកលលោក តាំងពីបុរាណសម័យ  
ព្រេងនាយមក។ តួយ៉ាងដូចជនជាតិខេមរយើងនេះ សឹងជាអ្នក  
សម្តែងសេចក្តីគោរពរាប់អានដោយស្មោះត្រង់អស់ពីចិត្ត ចំពោះ  
ពុទ្ធសាសនា ខ្វល់ខ្វាយរក្សាគ្រប់គ្នា អស់ចំនួនជាងពីរពាន់ឆ្នាំមក  
ហើយ។

ពាក្យថា សាសនា នេះ ប្រែថា “វាចាជាគ្រឿងប្រៀនប្រដៅ”  
ឬថា “ពាក្យបណ្តាំ” ពុទ្ធៈ នេះជាឈ្មោះរបស់មហាវិរបុរសដែលបាន  
ប្រកាសសាសនា។

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

រួមពាក្យ ពុទ្ធៈ និង សាសនា ទាំងពីរភ្ជាប់គ្នាជា ពុទ្ធសាសនា។ នេះ សម្គាល់សេចក្តីថា វាចាជាគ្រឿងប្រៀនប្រដៅរបស់ ព្រះសក្យមុនីគោតមសម្ពុទ្ធ ដែលជាបុគ្គលឆ្នើមក្នុងត្រៃភព ដែល ពុទ្ធបរិស័ទទាំងឡាយធ្លាប់គោរពរាប់អានរៀងៗមក ជាសាសនាយ៉ាង ចំណានល្អចំណាប់ពន់ពេក ទុកឲ្យសត្វទាំងឡាយក្នុងសកលលោក ប្រតិបត្តិតាមដោយមធ្យត ដើម្បីនឹងកម្ចាត់សេចក្តីទុក្ខសោកគ្រប់ យ៉ាង ហើយឲ្យបានសេចក្តីសុខក្សេមក្សាន្តយ៉ាងអស្ចារ្យ។

ព្រោះហេតុដូច្នោះ ព្រះពុទ្ធបាននាមប្រាកដថា ជាម្ចាស់នៃ សាសនា គឺព្រះធម្មសាមី ព្រោះទ្រង់ព្រះមេត្តានឹងប្រោសប្រាណាព្រះ រាជទាននូវព្រះធម៌ដែលទុកជាច្បាប់ដ៏ថ្លៃថ្នូរ ឲ្យសត្វកាន់តាមលំ អានឋានន្តរៈនិងតម្លៃថ្លៃថ្នូររបស់ខ្លួន។

នរជនណា ដែលមានសន្តានចិត្តជោកជាប់នៅក្នុងលោកនេះ ខ្លាំងក្រាស់ក្រូនហួសប្រមាណពេក គឺថាមានចិត្តជ្រុលជ្រប់ដក់ដោក មិនគិតខ្លួន គេអង្រួនមិនញ័រមិនរង្គើ ព្រះអង្គក៏ទ្រង់ប្រោសព្រះរាជ ទានធម៌យ៉ាងជាន់ទាប ឲ្យត្រូវតាមអធ្យាស្រ័យតាមសភាព តាមបែប នៃនរជននោះ ឲ្យយ៉ាងធ្ងរៗ ល្មមៗ ពីរោះស្តាប់ សង្រ្គោះតាមភាពនៃ

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

មនុស្សដែលមានឥន្ទ្រិយអន់ ទ្រង់ប្រដៅឲ្យប្រកបការងារក្នុងបច្ចុប្បន្ន  
ដែលជាប្រយោជន៍ឃើញជាក់ទាន់ហាន់នឹងភ្នែក ឲ្យបានស្រាកស្រាន្ត  
ចាកសេចក្តីទុក្ខបានសុខគ្រប់ៗប្រាណ។

ប៉ុន្តែក្នុងពេលនេះ នឹងសូមលើកយកផលប្រយោជន៍យ៉ាង  
សំខាន់របស់មនុស្សក្នុងបច្ចុប្បន្នមកចង្អុលបង្ហាញ ឲ្យឃើញជាក់  
ច្បាស់គ្រប់ៗគ្នាយ៉ាងនេះថា:

១-កើតមកជាមនុស្ស ត្រូវតែឲ្យមានសេចក្តីព្យាយាមប្រឹង  
ប្រែងជ្រៀតបៀតប្រដែងធ្វើការងារចិញ្ចឹមជីវិត កុំខ្ជិលច្រអូស កុំ  
ថយក្រោយឲ្យសោះ ត្រូវតែរុករកកុំរួញរា។

២-ត្រូវឲ្យមានសីលធម៌ក្នុងចិត្ត និងត្រូវឲ្យស្រឡាញ់សេចក្តី  
ស្ងប់រៀបរយ កុំនិយាយពាក្យនាំឲ្យបែកសាមគ្គីធម៌។

៣-ត្រូវឲ្យប្រតិបត្តិតាមច្បាប់ សម្រាប់ស្រុកដោយហ្មត់ចត់  
ជួយគយគន់រកមើលហើយបង្ហាញ កុំទុកលាក់មនុស្សធ្វើខុសច្បាប់  
ផ្សេងៗ និងអ្នកមានចិត្តក្បត់ចំពោះម្ចាស់ដែនដី ដែលព្រះអង្គទ្រង់  
ទសពិធរាជធម៌មានទឹកព្រះរាជហ្វូម្យ ពោលគឺមេត្តាជ្រាបទៅលើ  
នាហ្មឺនសព្វមុខមន្ត្រីនិងអាណាប្រជានុរាស្ត្រទាំងអស់។

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

៤-ត្រូវស្រឡាញ់ប្រទេសជាតិ សាសនា មហាក្សត្រ ហើយខំ  
នាំគ្នាក្សត្រស្រុកទេសរបស់ខ្លួន ត្រូវពួកដៃគ្នាការពារអន្តរាយគ្រប់ជ្រុង  
ដើម្បីធ្វើប្រទេសជាតិយើងឲ្យចម្រើនរុងរឿងទាន់នានាជាតិជុំខ្លួន។

៥-ត្រូវមានសេចក្តីចេះដឹងចូលចិត្តក្នុងជ្រករដ្ឋនិយម ហើយខំ  
នាំគ្នាប្រតិបត្តិឲ្យបានផលប្រយោជន៍ទាន់ភ្នែក កុំឲ្យជាតិដីទៃហៅទៅ  
ប្រើដូចជាគោក្របី។

៦-ត្រូវឲ្យចេះប្រើសិទ្ធិអំណាចស្មើភាគគ្នា និងសេចក្តីគោរព  
តាមសមគួរដល់ច្បាប់និងប្រវេណីនិយម ដែលឥតទាស់ខុសនឹង  
ច្បាប់។

៧-ត្រូវឲ្យយកចិត្តទុកដាក់ ក្នុងការធ្វើស្រែចម្ការច្បារដំណាំ  
ដ្បិតការធ្វើរបរនេះ មានប្រយោជន៍ដល់ប្រទេសជាតិនិងរាជការរដ្ឋ-  
បាលជាសំខាន់បំផុត។

៨-មាតាបិតាត្រូវដឹកនាំបង្ខំបុត្រប្រុសស្រី ឲ្យខិតខំរៀនសូត្រ  
ចំណេះវិជ្ជាមានលេខនិងអក្សរជាដើម ដែលជាជួរលោកក្តី ជួរធម៌ក្តី  
កុំបណ្តែតបណ្តោយឲ្យកូននៅល្ងង់ខ្លៅ ព្រោះការដែលសិក្សាវិជ្ជា ក៏  
ដើម្បីឲ្យកើតបញ្ញា គិតឃើញដោយខ្លួនឯងក្នុងមួយថ្ងៃៗ មិនមែន

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

សម្រាប់តែយកកាកគំនិតរបស់គេមកប្រើគ្រប់យ៉ាងនោះទេ។

៩-សូមឲ្យពួកខេមរាបុត្រគ្រប់ស្រុកគ្រប់ភូមិធំតូច ខំបោស  
សម្អាតទីភូមិស្ថានផ្ទះសំបែង កន្លែងដេក-អង្គុយ គ្រឿងបរិភោគ  
គ្រឿងស្លៀកពាក់ គ្រឿងប្រើប្រាស់គ្រប់មុខជាដើម និងសម្អាតកូន  
ចៅធំ-តូចកុំឲ្យមានកើតកមរមាស់តាមវិធីអនាម័យផ្សេងៗ។

អាត្មាភាពដែលសម្តែងពន្យល់អស់លោក-អ្នកយ៉ាងនេះ មិន  
មែនជាការទាស់ខុសនឹងព្រះពុទ្ធដីកាទេ ព្រោះព្រះអង្គទ្រង់សម្តែង  
ពន្យល់អំពីប្រយោជន៍បច្ចុប្បន្ន ល្អិតជាងនេះទៅទៀតរហូតដល់ទ្រង់  
ហាមមិនឲ្យចាយវាយទ្រព្យសម្បត្តិខ្លះខ្លាយហួសប្រមាណពេក។

នៃពួកខេមរាបុត្រ ! បើអ្នកពិតជាខេមរសុទ្ធមែន ចូរអ្នកប្រុង  
ប្រយ័ត្នគោរពប្រតិបត្តិឲ្យម៉ឺន តាមខទាំង៩យ៉ាងដូចអាត្មាភាពបាន  
អធិប្បាយព្រែកចេញមកនេះ ប្រទេសរបស់អ្នកក៏នឹងបានសេចក្តី  
ចម្រើនសប្បាយយ៉ាងទូលំទូលាយច្រើន ឥតមានទុក្ខភ័យអ្វីមកបៀត  
បៀនបាន ដោយសារតែអ្នក, បើប្រសិនជាកូនកម្ពុជាទាំងឡាយ នៅ  
ធ្វើសោះអង្កើយកន្តើយមិនខ្ចីឃ្នាតគោរពចំពោះជាតិ សាសនា  
មហាក្សត្រទេ នោះកុំសង្ឃឹមថាប្រទេសយើងនឹងមានតម្លៃស្មើនឹង



ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

ប្រទេសជាតិដទៃឡើយ។

ហេតុនេះ សូមឲ្យកូនកម្ពុជាទាំងឡាយ តាំងចិត្តគោរពរាល់  
យប់ព្រឹក ប្រុងស្មៀតប្រុងគំនិតគិតជានិច្ចជាអាលដ្ឋី ចំពោះជាតិ  
សាសនា មហាក្សត្ររបស់យើង កុំឲ្យមានលោះពេលវេលាឡើយ  
ប៉ុន្តែមានជនជាតិខេមរៈខ្លះមិនតាំងចិត្តគោរពសោះ បែរទៅជាមាន  
ចិត្តក្បត់ទៅវិញ បើម្តង តើជាតិប្រទេសរបស់យើងនឹងថ្កើងអំពីផ្លូវ  
ណា ?

កូនកម្ពុជាតោងអ្នកសង្កេតគ្រប់គ្នា ឲ្យឃើញជាក់ច្បាស់ទៅចុះ  
កុំនៅទ្រមក់ពួនតែខ្លួនយកសុខផ្ទាល់តែម្នាក់ឯង ឃើញទេជាតិដទៃ  
ដែលគេបានសេចក្តីសុខ-ចម្រើន មកអំពីគេមិនដេកធ្មេចដូចយើង  
គួរភ្ញាក់កំណើត ហើយកុំនៅដេកលក់ដល់ណាទៀត។

កូនកម្ពុជាទាំងឡាយ ! បើអ្នកចង់ឲ្យប្រទេសរបស់អ្នករុងរឿង  
ទៅថ្ងៃមុខ តោងអ្នកខំជំរុញភ្ជាប់បណ្តុះពូជ ពោលគឺវិជ្ជាចំណេះដែល  
បុគ្គលត្រូវស្វែងរករៀនសូត្រក្នុងលោក មិនត្រូវដក់ទម្រង់ទ្រមីង  
ទ្រមើយមិនបើកភ្នែកមើលទេ ព្រោះកម្ពុជរដ្ឋរាជធានី អស់លោក  
រាជការធំៗ បានបន្តវិជ្ជាភ្នំព្រោងព្រាត ត្រូវកូនកម្ពុជា ខំនាំគ្នាឆ្លៀត

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

រៀនសូត្រឡើង កុំស្ទាក់ស្ទើរដល់ណាទៀត។ កូនកម្ពុជាទាំងឡាយ !  
អ្នកគង់យល់ច្បាស់ថា “ពោះរស់ពីបាយ” រាងកាយនេះហើយដែល  
ជាជម្រកសម្រាប់ផ្ទុកវិជ្ជាសព្វគ្រប់ប្រការ ប្រសិនណាជារូបនេះ ដល់  
នូវភាពវិកលវិការដាបដល់ស្តាំឆ្នើមទាំងសង្ខារហើយ បុគ្គលមិន  
បានព្យាយាម ព្យាបាលបរិហារទេ ចំណេះវិជ្ជាគ្រប់យ៉ាងក៏មិនចេះ។

យើងបានដឹងជាក់ថា រូបនេះរស់ដោយអាហារពិត ថាបើមិន  
គិតរកចំណេះទេ បើរោគវាមកប្រជុំវិញរុំពុំរលេច ពិតជាមាត់លិទ្ធដេះ  
មិនលែងឡើយ។

ត្រង់ន័យនេះ សូមបញ្ជាក់ថា មានជនចំពូកខ្លះ ស្មោហានឹង  
នគរកាយរបស់ខ្លួនដែរ តែដំអក់ទម្រង់មិនខំរៀនវិជ្ជាមិនខំការពារទេ  
ទុកបណ្តោយឲ្យនគរកាយរបស់ខ្លួននៅជាល្ងង់ខ្លៅ ធ្លាក់ទៅជាខ្ញុំគេ  
តែមានចិត្តនោះពុះក្តៅទៅ ដោយអំណាចឧបកិលេសទាំង១៦ប្រការ  
និងអកុសលចេតសិក១៤ប្រការ ជាមេបណ្តាលដឹកនាំមនុស្សឲ្យប្រ-  
ព្រឹត្តល្មើស នាំឲ្យជ្រួលច្រាល់អន្ទះសា នាំឲ្យប្រាថ្នាធំហួសហេតុ ទៅ  
ជាចង់សោយរាជ្យជាស្តេច នេះដោយអំណាចសេចក្តីល្ងង់ខ្លៅ។ ខ្លះ  
ទៅជាធារាស្ត្របាំងប្លែង លួចប្លន់ទ្រព្យ បង្កើតធ្វើទំពាតាំងតួរបស់ខ្លួនត

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

នឹងម្ចាស់ដែនដី ខ្លះទៅជាធ្វើឲ្យកើតកលិយុគ ចាក់រុករករឿងរក  
ហេតុ ធ្វើឲ្យពួករដ្ឋបាលកើតសេចក្តីរំខាន ទាំងនេះព្រោះសេចក្តី  
ល្ងង់ខ្លៅ គឺអវិជ្ជាបាំងបិទមិនឲ្យគិតពិចារណាយើញល្អបាន បែរទៅ  
ជាវង្វេងវល់ចិត្តឥតចេះស្វាង កសាងតែបាបកម្មសព្វឥតស្តាប់សោះ  
ធ្វើឲ្យទើសទាស់អំពល់ចិត្ត រូបរិតដល់រាងកាយថែមទៀត ក្លាយទៅ  
ជាជាប់ទោសដល់ឧក្រិដ្ឋ ហ្នឹងហើយផលនៃសេចក្តីល្ងង់ខ្លៅ ដែល  
ជាផលនាំឲ្យខាតបង់ប្រយោជន៍ក្នុងលោកនេះ លុះដល់ទម្លាយរាង  
កាយអំពីលោកនេះទៅនឹងនាំប្រាណឲ្យទៅជ្រករកអបាយមិនខាន។

ហេតុនេះ កូនកម្ពុជាទាំងឡាយ មិនត្រូវប្រមាទមើលងាយ  
សាសនា មហាក្សត្រទេ ត្រូវតែគោរពប្រណិប័តន៍ថ្វាយបង្គំរំពូករាល់  
យប់ថ្ងៃ ទើបពេញជាអ្នកមានកតញ្ញកតវេទីចំពោះសាសនា មហា  
ក្សត្រមែន ព្រោះព្រះអង្គជាបុព្វការីលើមន្ត្រីនិងប្រជារាស្ត្រទាំងអស់  
ព្រមទាំងមានទសពិធរាជធម៌ទាំង១០យ៉ាងនិងព្រហ្មវិហារ៤ ជាប្រ-  
មុខរបស់ទ្រង់ បានជាមាននាមប្រាកដថា (រាជ្ជបការោ) ទ្រង់ចាត់ជា  
បុព្វការី។

សេចក្តីដែលបានរៀបរាប់មកខាងលើនេះ ជាឈ្មោះនៃពាក្យ

ពុទ្ធសាសនាធិប្បាយ

ថា សាសនា មានតម្លៃថ្លៃថ្នូរថ្លៃថ្នា សម្មតា សន្មតថាចប់ដោយ  
សង្ខេបប៉ុណ្ណោះ ឯវា។

-ចប់-

\*\*\*

សូរ្យគេសរសើរ ប្រសើរជាងគេអាណិត  
សូរ្យគេថាមានចិត្ត ប្រសើរជាងគេថាខ្ជិល។  
យូរ - អ៊ុន

\*\*\*



Khmer K21  
News & Media Website

ស្រាវជ្រាវដោយ: ថាង សុតិម